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Ne, niste krivo pročitali naslovnicu, ovo zbilja jest novi broj “PLUR”-a,

Špicinog fanzina. Istina, malo smo bili izvan igre (kojih godinu dana, da

budem precizniji), ali nakon male konsolidacije (vidi Špica.info tekst),

vraćamo se spremniji nego ikad za akciju i širenje drugačijeg i ljepšeg

pogleda na partije i stvari oko njih.

Nije, doduše, da sam ovim posljednjim pretjerano oduševljen u zadnje

vrijeme, barem što se Zagreba tiče – možete me nazivati starim

čangrizalom, neizlječivim nostalgičarom ili propalim idealistom, ali partija

koji nisu bili bezlično dosadni i hladni ove je godine bilo manje nego ikada

prije. Svatko ima svoje teorije zašto je tome tako, ali samo ću spomenuti

da sam u jednom trenutku, na jednom jako lošem partiju, bio bezbroj puta

gurnut, isto sam toliko puta dobio prijeteći pogled, vidio nekoliko tučnjava

(da ne nabrajam dalje) i bio definitivno zaključio da je dijeljenje fanzina

čije je ime kratica za mir, ljubav, zajedništvo, poštovanje u takvom

okruženju posve besmisleno.

Srećom, ipak su prevladale pozitivne stvari, za što zahvaljujem svima

koji su nam davali podršku, raspitivali se za nas i općenito postigli da se

izdavanje novog broja ne čini uzaludnim. Uostalom, svima nama je stalo

do partija, a to znači da se ponekad za njih trebamo i boriti. Makar to

značilo da se moramo nositi s atmosferom agresije oko sebe subotom

navečer. Rave on!

Još samo nekoliko riječi o ovom broju – trudili smo se malo odmaknuti

od mainstreama u kojeg je većina partija upala i držati se više “alternativnih”

tema. Confusion crew rijetki su promotori kod nas kojima polazi za rukom

organizirati kreativne i ugodne partije, a intervju s njima pokazao se kao

odlična zabava. Na nekoliko osnovnih činjenica iz povijesti house glazbe

podsjetio nas je Tom, dok se naš sociolog (i predsjednik Špice) Ben

osvrnuo na sve veći broj ekipe koja paralelno brije i na partije i narodnjačku

muziku. Tu jey i još jedan svevremenski Sanjin tekst, a ako ste se željeli

baviti produkcijom elektronske glazbe, tu je i kratki uvod kako to možete

raditi samo uz pomoć prosječnog PC-ja. Ostatak je manje-više ono na

što ste navikli i u prijašnjim brojevima.



Impresum



›
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pica kreće u početak nove godine sa

sasvim novim konceptom. Iako ste

možda primijetili zatišje u izdavanju novih flajera

ili našoj prisutnosti na partijima, to ne znači da

smo mi ljenčarili. Zapravo smo, zatrpani

papirima, smišljali i planirali kako bismo u

nadolazećoj godini konačno poslušali onu

famoznu rečenicu koja je kao dio ciljeva

uvrštena u naš statut: ‘poticanje kreativnih

potencijala na sceni’...

I evo što smo smislili!

Raditi ćemo, naravno, “PLUR”, flajere, web

kao i do sada, no s novim i zanimljivim

tekstovima, dizajnom i novim idejama. Novo lice

weba već je skoro gotovo, pa se nadamo da će

naše web stranice i forum prije kraja godine

postati ustaljena stanica za sve party-surfere.

“PLUR” je također u procesu transformiranja, zato

dobro čuvajte ovaj posljednji primjerak starog

izgleda. I flajeri se već zahuktavaju, a za iduću

godinu u planu ih je nekoliko. Od potpunih novosti

vezanih uz izdavaštvo, iznenadit će vas izdavanje

mp3-ca na web siteu, a kasnije i kompilacijskog CDa kojim bi promovirali i podržavali razvoj naše scene,

ali i privukli i zabavili ljude koji prate naše aktivnosti.

Druga velika promjena su nove i najrazličitije

teme radionica i edukacija. Prijašnju edukaciju o

harm reductionu, drogama i prvoj pomoći i dalje

ćete moći slušati s nama, ali biti će i drugih,

kreativnijih i vrlo zanimljivih radionica. Za sada su

sigurne multimedijske radionice koje će se baviti

najrazličitijim temama kao što su korištenje

Interneta za komunikaciju, dizajn, izrada web stranica... Biti

će i vrlo korisnih radionica o civilnom društvu, gdje ćete osim osnovnih činjenica

o nevladinim organizacijama moći naučiti i o njihovom financiranju, razvoju i

samom radu. Sigurni smo da će veliko zanimanje izazvati radionice kreativnog

izražavanja, gdje će se učiti govoriti, pisati, glumiti.

Naravno, nećemo zanemariti niti teren, a pošto se novi flajeri i “PLUR” već

razrađuju, nećemo doći praznih ruku. Također, i dalje ćemo gnjaviti organizatore i

promotore da nam osiguraju sve neophodno da bismo se svi što bolje zabavili na

njihovim partijima.

No, svakako želimo što više suradnje i

Kako kontaktirati Špicu? sudjelovanja mladih partygoera, koji će

nas iznenaditi i osvježiti novim idejama i

phone: 091 4777-422

energijom. Sigurni smo da ćete u našem

mail: spica@spica-info.hr

programu pronaći nešto zanimljivo i iskazaweb: http://www.spica-info.hr ti vlastiti ‘kreativni potencijal’, te time

ostaviti svoj trag na party sceni. 1 (kikica)



Š
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Confusion Crew

Confusion crew sasvim sigurno

nisu doveli drum&amp;bass glazbu u

ove prostore, niti su jedini koji tu

glazbu kod nas na partyjima

promoviraju. No, tek su njihovom

zaslugom drum&amp;bass partyji

postali stalnim dijelom

zagrebačke klupske i party

scene, privlačeći sve veći broj

fanova ne samo glazbom, već i

cjelokupnim vizualnim doživljajem

trenutku kada su kod nas

krenuli

prvi

drum&amp;bass

partiji, scena je izvan Hrvatske

postojala više godina. Kako se to

odražavalo na našu scenu u njezinim

počecima i sada?

Martina: U početku to se najviše vidjelo

po tome što su ljudi drum&amp;bass

doživljavali kao glazbu za after i prije

spavanja, imali su stav da je to zapravo

lagana glazba. Trebalo je vremena da ljudi

shvate da to nije samo atmospheric

drum&amp;bass, već da drum&amp;bass može

često biti brži i jači od techna.

Ana: Ljudi su tada najviše slušali

Progression session-e, LTJ Bukema i

slično, te su i zbog toga imali pomalo

nekompletne predodžbe.



U



TINA



ANA

U trenutku kada ste vi počinjali s

vašim partijima, scenom su ipak

dominirale 4/4 glazbene vrste, tj.

techno, house, trance... Jeste li se

bojali da će nešto toliko drugačije

biti slabo prihvaćeno u okolini gdje

su slični pokušaji uglavnom kratko

živjeli na sceni?

Ana: Problem je u tome što se nikada

nije uspijevala okupiti kritična masa

publike, jer projekti koji su se prije radili

nisu bili dovoljno specifično orijentirani

na drum&amp;bass, bili su previše “šareni”

tako da je samog drum&amp;bass-a bilo

najmanje u svemu tome. Mi smo bili među

prvima koji su se orijentirali isključivo na

drum&amp;bass.

Filip: Mi smo u to krenuli vjerujući da

drum&amp;bass ne treba biti party na kojem

će se okupiti 20-30 ljudi, kao u npr. Gjuri

srijedom, već da se stvarno može privući

masa.

Ana: Mislim da još uvijek ne postoji

kritična masa ljudi koji prate i slušaju

drum&amp;bass. Razlog tome što su

Confusion partiji toliko dobro posjećeni

još uvijek je činjenica da se održavaju

razmjerno rijetko.

Ali ipak se radi o možda

najposjećenijem partiju u gradu...
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Neno: Da, ali kada bi mi radili partije u

kontinuitetu kao što je to slučaj kod techna,

da imamo partije svaki tjedan, sigurno bi

na tim partijima bilo mnogo manje ljudi.

Primjerice, prije ljeta smo imali nekoliko

partija u razmaku od svega mjesec dana i

već se vidjelo da nam posjećenost opada.

Za party u SKUC-u ili OTV-u, 400 ljudi

naprosto nije dovoljno. Naša scena je ipak

jako mala - jezgra na koju se uvijek može

računati da će doći na party svodi se na

svega 300-njak ljudi.

Nije li pomalo pretjerano očekivati

spektakl svakog tjedna, kao što to

techno scena radi?

Neno: Ne mora to biti spektakl, ali

problem je što u Zagrebu naprosto nema

manjih prostora u kojima bi se mogao

organizirati party. Na primjer, Soulheadz

serijal u Aquariusu nije uspio dobiti termin

petkom ili subotom, već četvrtkom. Ostali

klubovi nisu niti dali pravu priliku nečem

“alternativnom”.

Martina: Dobar dio ekipe koja je dolazila

na Confusion partije u početku je bio

mahom stariji, to su ljudi koji su otprije

slušali drum&amp;bass i dolazili su na partije

čuti Opticala i EZ-Rollerse. Također,

drum&amp;bass baš i nije glazba izbora za ljude

koji na partije dolaze iz krivih razloga. Mislim

da smo uspjeli okupiti kvalitetniju i šareniju

ekipu od hrvatskog party prosjeka. Na

primjer, sada je na Black Sun Empire

gostovanju bilo svega, od punkera iz

Attacka s ogromnim dreadlocksima do

ušminkanih cura u visokim petama.

Ekipa na drum&amp;bass partijima u

prosjeku je ipak starija od hrvatskog

“party-prosjeka”. Jeste li uspjeli barem

dio najmlađe party populacije privući

sebi i postići da odu na Confusion

umjesto u Best ili OTV?

Martina: Jako malo.

Neno: Mislim da je još rano i da će

trebati neko vrijeme dok im dosadi techno.

Filip: Doduše, nismo niti previše ciljali



na tu mlađu ekipu.

Neno: Činjenica je da bismo trebali

više ciljati na mlađu ekipu, jer će oni

kasnije nositi scenu. Uostalom, starija

ekipa će i ranije otići s partija i neće biti

takvi fanovi kao 16-godišnjaci, na koje

se može računati da će se skoro uvijek

pojaviti i da im neće biti problem doći na

party koji nije samo vikendom, već i

nekog dana tijekom tjedna. Trebali bismo

privući mix starijih i mlađih.

Bojite li se da će se popularizacijom

drum&amp;bass-a dogoditi isto što se

dogodilo technu ili houseu, kada je

na partije počela dolaziti ekipa koja

tamo ne pripada?



FILIP

Neno: Ako nam na party počne dolaziti

loša ekipa, znači da smo počeli raditi

nešto što njih privlači. Za početak, SKUC

ne privlači “lošu” ekipu, a pored toga

nema neku “partijanersku” reputaciju, više

slovi kao neko “alter” i punkersko mjesto.

A opet, ako nam počne dolaziti loša

publika, promijenit ćemo program tako

da će sami odustati od naših partija.

Nećemo sada raditi ograničenja na ulazu,

door selection i slično, ali ćemo raditi

stvari koje im neće biti zanimljive.

Naprosto, nije nam zabavno raditi party

ako je ekipa loša.

Vidi se da na vašim partijima jako

mnogo

pažnje

poklanjate

dekoracijama i vizualizacijama. Je li
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to uobičajeno za drum&amp;bass scenu

ili se radi o vašoj specifičnosti?

Neno: Inače drum&amp;bass partiji imaju

samo DJ-a i MC-ja i nema skoro nikakvih

dekoracija i vizualizacija. Nama je lijepo

imati takve projekcije na partijima i kada

bismo radili techno partije, također bismo

imali takve projekcije. Stvar je u tome da

je Confusion udruga koja se bavi i

vizualnom umjetnošću.

Ana: Uz Illectric Funk koji je glazbeni

projekt, imamo i projekt Videoskop, koji je

doduše organiziran samo jednom, a koji

je orijentiran isključivo na VJ-ing. Tu smo

vizualizacije, dakle nešto što je inače samo

kulisa na partijima, stavili kao glavni

sadržaj u kino-dvoranu.

Koliko je razvijena scena takvih

računalnih vizualizacija?

Ana: Ima puno ljudi koji to kod nas rade,

možda petnaestak u Zagrebu, a lijepo je

što smo na Otokultivatoru imali radionice

gdje su ljudi mogli naučiti kako se rade

vizualizacije. Također, sada ljudi već

očekuju da će na partijima vidjeti

vizualizacije. Istina, ne traže panično na

flyeru tko će raditi vizualizaciju, ali VJ-i

sigurno već imaju neki značaj. Mislim da

VJ-ing djeluje mnogo direktnije i

sugestivnije od lighta.

Jeste li pokušavali dovesti MC-ja na

vaše partije?

Neno: Bilo je pokušaja, ali je problem

što kod nas dominiraju hip-hop MC-ji, koji

nisu okrenuti drum&amp;bass-u i koji naprosto



MARTINA



NENO



nisu u stanju pratiti taj ritam i atmosferu.

Kada bi našli nekog dobrog drum&amp;bass

MC-ja, mi bismo ga sigurno pozvali da

nastupi na našem partiju. Bolje je ne

forsirati koncept koji je vani ustaljen

ukoliko ga ne možemo izvesti dobro.

Kakvi su međusobni odnosi vas i

drugih organizatora drum&amp;bass

partija na sceni, obzirom da je scena

relativno malena?

Ana: Čak i na ovako maloj sceni ima

mnogo ljudi koji organiziraju partije, a uz

to su tu i neki organizatori koji ne rade

izravno drum&amp;bass, ali ciljaju na istu

skupinu ljudi kao i mi – takvo je npr.

Groodanje. Htjeli smo zato odmah izbjeći

neugodne situacije i trudimo se sve riješiti

dogovorom. Imamo zajedničku mailing

listu na kojoj se unaprijed najavljuju

događaji kako bi se izbjegle situacije

istovremenih partija kakve nikome ne bi

koristile.

Neno: Da, kod nas nema svađa

između raznih “klanova”, podmetanja i

sličnih stvari koje su karakteristične za

druge dijelove scene.

Martina: Mislim da se trudimo ne raditi

drugim ljudima ono što ne bismo željeli da

drugi čine nama, i da se to vidi na našem

primjeru. Naravno, dođe možda do

konflikta i nesporazuma, ali se sve

razumno riješi.

Ana: Odnosi su relativno prijateljski, i

sreća je da se svi dobro poznajemo

međusobno. 1 (strangelove)
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Techno party

vs.

narodnjaèki dernek

Sviđalo se to nama ili ne, narodnjaci danas predstavljaju značajan

dio hrvatske glazbene scene, do te mjere da na njih briju i mnogi

partijaneri. Imaju li partyji i narodnjaci, dva naizgled nepomirljiva

tabora, ipak više sličnosti nego što se na prvi pogled čini?

e li ova tema pomalo čudna? Na

prvi pogled, jest. Poznajem mnogo

ljudi koji bi u startu rekli “to je glupost,

kakve veze ima techno (house, trance

itd.) s narodnjacima?” Jedan dio ljudi s

techno scene bez sumnje bi usporedbu s

narodnjacima doživio kao uvredu. S druge

strane, i mnogim narodnjacima bi svijet

cjelonoćnog plesanja uz house, trance i

druge zvukove mogao izgledati čudno,

daleko i neprihvatljivo. No, postoje ljudi

koji su zabrijali i na jednoj i na drugoj

strani, ili ljudi koji zadržavaju svoje

preferencije ali pokušavaju sagledati s

distance ono što danas određuje party

scenu, dakle ljudi kojima ovakve

usporedbe nisu skroz besmislene. Koji



J



su to argumenti koje bi netko mogao

potegnuti prije početka bilo kakve

usporedbe, u želji sprečavanja same

rasprave?

Argumentacija bi pokazivala sljedeću

ideal-tipsku sliku: techno (house, trance,

drum’n’bass itd.) predstavlja urbanu

kulturu, instrumentalnu glazbu, skulirano i

pristojno držanje čak i pri špici u glavi,

ravnopravnost plesnih i drugih uloga

muškarca i žene. Također, ideal-tipski party

akter ne voli alkohol, pije energetska pića

i osluškuje kemijske inpute ekstatične

empatičnosti, uvijek spreman dvaput reći

“sorry” ako u plesu ili hodu nekog okrzne

rukom. S druge strane, pri opisu

narodnjačkih fešti i pripadne glazbe imamo
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sliku ruralne kulture, pjesama u kojima

nikad ne nedostaje vokal, raskalašeno

ponašanje, ples po stolovima, alkohol

dominira, doza nasilja poželjna, tučnjave

uobičajene, žene objekt lova i uzrok

prepirke.

Nakon ovakve dvije suprotstavljene

slike, svatko bi zaključio kako između

techno brije i narodnjaka leži nepremostivi

ponor, i kako je svaka usporedba samo

naglašavanje razlika. Za jedan dio ekipe

to je sigurno oduvijek bilo tako, i ostat će

tako. Idealni tip je idealni tip, a ne poklapa

se uvijek sa stvarnošću, bez obzira što

je jedan dio ekipe iz 1993.-1994. doista

izgledao kao ideal-tipska slika iz udžbenika.

Ipak, situacija ni na početku nije bila tako

radikalno različita od današnje, i možemo

se sjetiti niza primjera koji ruše uobičajenu

sliku; primjerice, odlazak dijela ljudi s

“podzemne” rave scene u nastajanju na

hrvatski dance party u Dom sportova,

uzimanje ecstasya najprije uz Ramireza,

zvuke berlinskog Bunkera, domaćih

Kikija, Frajmana i Lily, i onda, dakle još

na samom početku, uzimanje tada još

uvijek skupe i “rejverski posvećene”

droge uz zvuke Ivane Banfić, ili uz

utakmice Dinama i Hajduka, kućne tulume

i slično.

Dakle, nemojmo mistificirati početak i

prvih nekoliko godina širenja party scene,

misleći kako u njemu nisu sudjelovale i

grupe navijača, ili raveri koji su izgledali

kao da su na mješavini speeda i MDMA,

dok su zapravo bili inspirirani isključivo

pelinkovcem. Ipak, sve te

grupe i raznovrsni brijači

nisu stvarali frku, već je

dominirao PLUR. Nije

točno da su se navijači,

ćelavci i razna druga bića

što su pristigla na party

scenu počeli pojavljivati tek

posljednjih nekoliko godina.

Svi su oni tu od početka, ili

barem

od

sredine



devedesetih, ali je bitna razlika upravo u

vibraciji, u činjenici da je to što se događalo

prije deset godina bilo toliko novo i

ushićujuće da su i najokorjeliji Bad Blue

Boysi izgledali pod strobo svjetlima kao i

svi drugi – sretni, miroljubivi i rasplesani.

Nešto bučnije izražavanje oduševljenja tek

je kasnije postalo odbojno osjetljivijem

dijelu ekipe, dok se na početku uklapalo u

karnevalsku atmosferu zviždaljki i buke.

Navijači, naravno, nisu isto što i

narodnjaci, posebno ne ekipa koja je na

početku zabrijala na partije, oni su ovdje

spomenuti kao prva odstupanja od

klasičnog rejverskog modela izgleda,

ponašanja i preferencija droge. Kako je

vrijeme prolazilo, a techno (house, trance)

party postao etabliranim i

uobičajenim oblikom klupske i

vikendaške zabave velikog broja

mladih, tako su razni akteri počeli

polako mijenjati PLUR atmosferu

do neprepoznatljivosti, baš kao

što se nakon prvih desetak godina

to dogodilo u Velikoj Britaniji. Dok

u prvoj fazi party scene nikad

niste

mogli

sresti

neke

muškarčine naslonjene na šank
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kako bulje u cure i evidentno ne sudjeluju

u ritualu zvuka i plesa, kasnije su takve

scene postale češće. Dok se nasilje na

početku nije moglo niti zamisliti, tučnjave

danas nisu neuobičajene. Znajući za sve

probleme današnje scene, pogledajmo

kako izgleda odnos s narodnjacima iz

drugog ugla.

Narodnjački dernek, baš kao i party,

predstavlja ekstatičko iskustvo za mnoge

prisutne. To je ona vrsta ekstatičkog

stanja koje se pamti, a slike sebe u plesu,

zatvorenih očiju, s dragim ljudima u

zagrljaju, ostaju preko tjedna u školi, na

poslu ili na faksu, kao smislenije od

većine slika koje nude profesori, starci ili

političari. Dakle, umjesto naglašene

podjele na koncert s jedne a DJ-a s druge

strane, imamo party kao takav, samo s

različitom glazbom. Iako narodnjaci jesu

dominantno vokalni, na jednom dijelu

narodnjačke scene instrumentalni dijelovi

se

produžavaju

i

podebljavaju

ekstatičnost prisutnih. Zatim, alkohol

može biti glavno sredstvo mnogim

partijanerima, kao što ljubiteljima

narodnjaka nije stran ecstasy. Muškoženski odnosi također mogu biti slični, s



obzirom na promjene koje su se na techno

sceni dogodile i s obzirom na stalno

obnavljajući maskulinizam u društvu, što

je odavno rezultiralo poplavom “ćelavaca

i sponzoruša”, kako na techno partijima,

tako i na narodnjačkim partijima. Agresivno

ponašanje i izostanak ispričavanja za

guranje pri plesu ne mora biti karakteristika

narodnjačkog tuluma, sve ti se to može

desiti i na techno (house, trance) fešti, u

gomili u kojoj uz povremene vibracije

PLUR-a, postoje i vibracije frustracije

naslijeđene od roditeljske kulture i

osnažene speedom i alkoholom.

Dakle, razlika nije tako apsolutna kako

se na početku činilo. Glazba ostaje

različitom, ali običaj najavljivanja DJ-a i

live act-ova, kao i druga verbaliziranja

kakva se mogu čuti na partijima, samo

pridonose općem osjećaju derneka i

smanjivanju razlika između partija

elektronske glazbe i harmonikaškovokalnog transa, gdje čak i beat može biti

zajednički.

Dok će neki dijelovi techno/house/

trance scene ostati zauvijek odvojeni od

onoga što smatramo narodnjačkom

glazbom i feštom, mnogo toga što se

zove “party” preplitat će se po ponašanju,

preferencijama droga, atmosferi, nasilju,

pa ako treba i po glazbi. I to zato što je i

narodnjacima i partijanerima, u hrvatskom

kontekstu, postalo zajedničko upravo to

što su i jedni i drugi, dobrim dijelom postali

opća, srednja struja, odnosno - mainstream.

1 (ben)
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